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S U M M A R I E S O F PAPERS A P P E A R I N G I N THIS ISSUE 

(These summaries may be reproduced) 

SOMESH DAS G U P T A , Stanford: On a probability inequality for multivariate 

normal distribution. Apl. mat. 21 (1976), 1—4. (Original paper.) 

Let two random vectors X{ and X2 be jointly distributed as a normal 

distribution with mean / / a n d covariance matrix 27.. Let H(A) be the pro­

bability that Xl e Cj, X2 e C2, where Ct and C2 are convex symmetric sets, 

when the covariance matrix between X^ and X2 is multiplied by X\ 0 £X £ 1. 

It is shown that H(/t) increases with X under some conditions on / / a n d i ^ . 

This generalizes the results of Das Gupta et al (1972), Khatri (1967) and 

Sidak (1973). 

JIRI VACEK, PIzen: Dual variational principles for the elliptic partial dif­

ferential equation. Apl. mat. 21 (1976), 5 — 27. (Original paper.) 

Dual variational principles for an elliptic partial differential equation 

of the second order with combined boundary conditions are formulated. 

A posteriori error estimates are obtained and for some class of problems 

the convergence of approximate solutions of the dual problem is proved. 

A numerical example is presented. 

The analysis of the approximate solutions suggests that especially when 

we are interested mainly in the values of co-normal derivatives on the bound­

ary the dual method can serve an effective method for approximate solution. 

JAROSLAV HASLINGER, IVAN HLAVACEK, Praha: A mixed finite element 

method close to the equilibrium model applied to plane elastostatics. Apl. mat. 

21 (1976), 2 8 - 4 2 . (Original paper). 

A new variational formulation of the displacement boundary value 

problem in linear plane elastostatics is established on the basis of a non-

classical splitting of the system of differential operators and the Friedrichs 

transform. 

The variational problem is proved to be correct and an application is 

shown, which yields a mixed finite element model. Two components of the 

approximate vector-field converge to the real displacements and the third 

to the shear stress. 

JAROSLAV HASLINGER, IVAN HLAVACEK, Praha: Convergence of a finite 

element method based on the dual variational formulation. A pi. mat. 21 

(1976), 4 3 - 6 5 . (Original paper.) 

An "equilibr ium mode l" with piecewise linear polynomials on triangular 

elements applied to the solution of a mixed boundary value problem for 

a second order elliptic equation is studied. 

The procedure is proved to be second order correct in h (the maximal 

side in the tr iangulation) provided the exact solution is sufficiently smooth. 



ХАРАКТЕРИСТИКИ СТАТЕЙ, 
ОПУБЛИКОВАННЫХ В НАСТОЯЩЕМ НОМЕРЕ 

(Эти характеристики позволено репродуцировать) 

ЗОМЕЗН ОАЗ СТ^РТА, 81аптогс1: Оп а ргоЬаЫШу (педиаИту /ог ти/п'иап'иН' 
йог та! ШмгШиИоп. (Об одном неравенстве для вероятности в много­
мерном нормальном распределении.) Ар1. таг. 21 (1976), 1 —4. (Ориги­
нальная статья.) 

где матрица 
- 1 1 ЛA- 1 2 

Џ2І 1\_2_ 

состоит из блоков с /;,, р2 строками и столбцами, причем рх + р2 = р, 
О ^ л ^ I и матрица 27, положительно определенная. Пусть С ] с: 1?-", 
С2 с Я Р 2 — выпуклые симметрические множества. В рабэте при некото­
рых предположениях о // и 27, доказывается, что Р^[С{ X С2] ^ 
^ - ^ я * ^ ! X С2] при 0 ^ X < Я* ^ 1, что сбсбщает результаты Дас 
Еупты и др. [I], Кхатри [2] и Шидака [3]. 

Д1к! УАСЕК, РЬеи: Виа1 Vа^^а^^опа^ргтс1р1ез/ог (Не еШр11срагНа1 сИ$егеп-
Па1 е^иа(^оп. (Двойственные вариационные принципы для эллиптического 
дифференциального уравнения в частых производных.) Ар], та*. 21 (1976), 
5-27. 

В статье фирмулируются двойственные вариационные принципы для 
эллиптического дифференциального уравнения в частных производных 
второго порядка со смешанными краевыми условиями. Найдены апосте­
риорные оценки для погрешности приближенного решения и для не­
которого класса задач доказана сходимость приближенных решений 
двойственной задачи к ее точному решению. В заключение приводится 
нумерический пример. Анализ приближенных решений указывает, что 
особенно в задачах, в которых нас интересуют прежде всего значения 
производной в направлении конормалы на границе, двойственный метод 
может быть эффективным средством, приближенного решения. 

А̂В05̂ АV НА$Е1Ж;ЕК, КТШ Н А̂VАСЕК, РгаЬа: А пихес1 $п'Ие ектет 
тегкой с1оае 1о 1ке едш'НЬгшт тоа'е! аррИей (о р/апе е1аь1ох1аИс$. (Сме­
шанный метод конечного элемента, близкий равновесной модели, и его 
применение к задаче плоской упругости.) Ар1. та*. 21 (1976), 28 — 42. 
(Оригинальная статья.) 

Приводится новая вариационная формулировка второй краевой задачи 
влинейнойтеории плоской упругости,опирающаяся наоднонеклассическое 
разложение дифференциальных операторов и преобразование Фридрихса. 
Доказывается, что соответствующая вариационная задача коректна, 
и показывается возможность приложения этого вариационного принципа 
к методу конечного элемента. Две компоненты приближенного вектор­
ного поля сходятся к точным перемещениям и третья компонента схо­
дится к точному значению касательного напряжения. 
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